
Zápis z porady pro mezinárodní 

skupinu a vnitřní IMPEL konané na 

ředitelství dne 23.11.2006 

Přítomni: dle prezenční listiny 

Lenka Němcová přivítala přítomné účastníky a obeznámila je s  programem porady. 

I. Zpráva z MŽP (Mgr. Kroutilová Marcela, odbor EU MŽP )  

Příkazy ministra na zřízení pracovních týmů Ministerstva životního prostředí  - 

pro koordinaci rozvoje Národního parku Šumava (Prof. RNDr. Bedřich Moldan, CSc., 

poradce ministra), pro dokončení přeměny příspěvkových organizací v rezortu 

Ministerstva životního prostředí na veřejné výzkumné instituce(Prof. RNDr. Bedřich 

Moldan, CSc., poradce ministra), pro přípravu Operačního programu Životní prostředí 

pro programové období 2007 – 2013 (Ing. Lubomír Nondek, CSc., poradce ministra), 

pro přípravu Národního alokačního plánu na roky 2008 – 2012 (Ing. Lubomír Nondek, 

CSc., poradce ministra), pro řešení problému tuhých částic PM10 v  ovzduší (Mgr. Aleš 

Kuták, poradce ministra), pro přípravu ekologické daňové reformy (Ing. Milan 

Ščasný,  poradce ministra), pro podporu programu úspor a obnovitelných zdrojů 

energie (Ing. Petr Karas, CSc , poradce ministra), poradní sbor pro ekonomiku 

životního prostředí (Prof. Ing. Jiřina Jílková, CSc.,   poradce ministra), pro politiku 

životního prostředí (Ing. Helena Čížková, Ph.D., ředi telka odboru výkonu státní správy 

IX,). 

Příkazem č. 24/2006 ministra životního prostředí byla zřízena kontrolní skupina 

pověřena posouzením účinnosti výkonu státního dozoru nad životním prostředím, 

prováděného Českou inspekcí životního prostředí. Vedoucím kontrolní skupiny je Ing. 

Klára Pešinová, termín pro provedení akce: 7. listopadu. - 1.prosince 2006. 

2) Připravovaná legislativa – mimo jiné probíhají práce na přípravě kodexu životního 

prostředí, návrhu nového zákona o EIA (předpokládané předložení Parlamentu 

v březnu 2007), novele zákona o odpadech, zákonu o odpovědnosti za ekologickou 

újmu, atd. 

15. listopadu byla vydána poslední verze Operačního programu životní prostředí 2007 

– 2013 se zapracovanými připomínkami vlády. OP ŽP bude k  nalezení na www.env.cz. 

3) Pracovní program legislativních prací Komise na rok 2007  

Program obsahuje 2 strategické priority:  

Revize směrnice k ETS 2003/87, Zelená kniha o politice změny klimatu po roce 2012 

Dalších 9 prioritních oblastí:  

http://www.env.cz/


National Emission Ceiling Directive (NECD), Regulation Carbon Capture and 

Geological Storage (CCS), Legislative Proposal to reduce CO2 emission from light 

duty vehicles, The White paper on adaptation to Climate Change, Review of existing 

legislation on industrial emissions (IPPC), Communication on Green Public 

Procurement (GPP), Communication on Water Scarcity and Droughts, Sustainable 

Consumption and Production Action Plan (SCP), Communication on enforcement  and 

implementation of EC environmental law 

5 zjednodušujících iniciativ:  

Review of existing legislation on industrial emissions (IPPC), Review of Eco -label 

Regualtion, Review of EMAS Regulation, Development of the Shared Environmental 

Information Systém (SEIS), Review of the Titanium Dioxide Directives  

4) Příprava formálního zasedání Rady ministrů pro životní prostředí (Finské 

předsednictví) 

Příští zasedání se uskuteční dne 18. prosince 2006. Na programu jednání se očekávají 

následující témata: 

1. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se stanoví rámec pro činnost  

Společenství v oblasti mořské environmentální politiky (Směrnice o mořské strategii)  

– politická dohoda 

2. Směrnice Evropského parlamentu a Rady o odpadech – politická dohoda 

3. Sdělení o zastavení úbytku biodiversity – závěry Rady 

4. Revize 6EAP a Tematická strategie o udržitelném využívání přírodních zdrojů – 

závěry Rady 

5. Směrnice týkající se prioritních nebezpečných látek ve vodách – zpráva o pokroku, 

výměna názorů 

6. Změna klimatu – závěry Rady 

7. Návrh Tematické strategie pro udržitelném používání pesticidů a rámcová směrnice 

– 

politická debata 

8. Jiné záležitosti 

- vnější vztahy – zpráva o výsledku Evropských summitů  

- Ukrajina, Rusko 



Podrobný průvodce pro finské předsednictví 2006 je ke stažení na stránkách MŽP :  

http://www.env.cz/AIS/web.nsf/pages/pruvodce_eu 

5) Stručná zpráva ze setkání Cluster III – Better Legislation v Mnichově, listopad 

2006 

Cluster během svého zasedání přijal závěru projektu na vytvoření Checklistu 

(Practicability and Enforceability Checklist)  a doporučil jej ke schválení na plenárním 

zasedání v Espoo. Následovalo představení víceletého pracovního programu 2007 - 

2010, který vytváří budoucí rámcový přehled činností sítě IMPEL a možného zapojení 

Clusteru III. Proběhla diskuze nad možnými projekty  pro Cluster III : Support for the 

review of RMCEI (Minimální kritéria pro inspekce ŽP), Possible IMPEL project on 

Financial Provisions, Copany wide permits/Copany wide regulation.  

Terrence Shears (UK) přednesl závěry z  červnového zasedání v Portschachu. Také byly 

rozdány závěry ze setkání Troiky k  plenárnímu zasedání ve Finsku. Diskutovala se 

otázka zrušení Sekretariátu   budoucí možnost přeměny IMPEL sítě na právnickou 

osobu. 

Byla přednesena zpráva ze setkání Clusteru I v  Oxfordu a zpráva o práci poradní 

skupiny IPPC. 

Jelikož Komise vyjádřila nespokojenost se současným názvem Clusteru – Better 

legislation,  navrhla skupina nový název – Better Regulation „Practicability and 

Enforcement“, který bude navržen ke schválení během plenárního zasedání v  Espoo. 

Další setkání bylo naplánováno na první polovinu dubna 2007, zřejmě v  Nizozemí. 

Martin Murray (UK) již nebude dále působit v  Clusteru, vznikla tedy otázka volby 

nového předsedy – role se ujme zřejmě spolupředsednictví UK ( Jim Gray) a NL (Jan 

Teekens). 

II. IMPEL konference v Rize (Lenka Němcová) 

Konferenci zahájil   ministr životního prostředí Lotyšska pan Raimonds Vejonis, který 

se podílel na založení   sítě AC MPEL. Zdůraznil důležitost takovéto sítě inspekcí 

životního prostředí členských států   pro Lotyšsko. Podtrhl, že největší výhodou sítě je 

její neformálnost. Lotyšsko zaslalo před konáním konference dopis ministrům 

životního prostředí členských zemí s  přiloženým krátkým dotazníkem, kterým chtělo 

zjistit jaký přínos má pro ně síť IMPEL a Raimonds Vejonis nás seznámil s celkovými 

výsledky.  

Dále vystoupila paní Pia Buccela z  EK, která nám přečetla dopis komisaře DG 

Environment pana Stavrose Dimase, ve kterém poděkoval síti IMPEL za její činnost a 

vyjádřil užitečnost sítě pro EK. Zvláště vyzdvihl minimální kri téria pro inspekce 

životního prostředí a dva Seaport projekty v  rámci clusteru TFS. Podtrhl důležitost 

clusteru TFS (přeshraniční přeprava odpadů). V  rámci clusteru byly pořádány 

inspekční týdny a výsledky byly prezentovány   v novinách na předních stránkách 

v jednotlivých členských zemích. IMPEL by se měl dále věnovat klimatickým 

změnám, což je i jedna z nejvyšších priorit EK. IMPEL by měl také hrát   důležitou 

úlohu při efektivní implementaci legislativy.  

http://www.env.cz/AIS/web.nsf/pages/pruvodce_eu


Odpoledne proběhly paralelně tři workshopy:  

 Lepší legislativa, konkurenceschopnost a efektivní ochrana životního prostředí  

 Lepší povolování a udržitelný rozvoj  

 Lepší inspekce a prosazování a udržitelný rozvoj  

Druhý den byl celý věnován workshopům. Prvním workshopem o kterém se zmíním ke 

workshop o prosazovacích strategiích a přístupech, který vedla pí Tatjana Bernik ze 

Slovinska. Workshop byl věnován srovnání sankcí za zjištění nesouladu s  legislativou 

v různých členských státech. Z prezentací a diskuse vyplynulo, že ve státech, které 

prezentovaly (Švédsko, Německo, Belgie, Dánsko, Velká Británie) většinou využívají 

jako první krok tzv. „varovný dopis“ narozdíl od nově přistoupivších států. Dále byla 

řešena otázka dialogu s  provozovatelem. V této otázce se nedosáhlo shody účastníků 

workshopu. Celkově se dosáhly shody v otázce, že důležitá je srozumitelná legislativa 

a technické řešení je plně na provozovateli zařízení. Zástupce Nizozemí zdůraznil, že 

ideálem by bylo dosažení 100% shody s  legislativou, přičemž v Nizozemí mají tuto 

ideální  hranici na 90 %, ale reálně dosahují pouze 60%. 

V odpolední sekci proběhl workshop   o sítích, a to jak národních tak   mezinárodních. 

Dále proběhly prezentace o síti TFS. Zástupce EK vyzdvihl význam clusteru TFS pro 

EK. Zdůraznil, že bylo identifikováno, že přes 50% ilegálních odpadů prochází 

z členských států EU. EK plánuje vypracovat příručku pro spolupráci mezi 

jednotlivými členskými státy týkající se ilegální přepravy odpadů. Poté následovaly 

dvě polské prezentace. První se týkala zkušeností z  oblastních inspektorátů v Polsku s 

přeshraniční přepravou v námořních přístavech. Dva oblastní inspektoráty(vojvodství) 

se zúčastnily projektu Seaport II. Zkušenosti z  projektu a zvláště výměna informací je 

pro Polsko velmi přínosná. V  rámci projektu byla navázána spolupráce a to jak na  

národní tak mezinárodní úrovni. Také ocenili větší povědomí veřejnosti o tomto 

problému, protože během projektu proběhla řada informací v  místním tisku. Ilegální 

tok odpadů probíhá v obou směrech a to jak z Polska tak do Polska, přičemž daleko 

větší problém je stále ilegální přeprava odpadů do Polska.  

Další polská prezentace se týkala historie clusteru TFS, který vznikl současně se sítí 

IMPEL v roce 1992 jako integrální část IMPELu. Má stále větší význam, zvláště 

z důvodu stále většího množství odpadů, který je ilegálně přepravován   v rámci celého 

světa. V rámci výsledků projektu Seaport I bylo zjištěno 20 % ilegální přepravy 

odpadů v 6 přístavech a v projektu Seaport II to již bylo 30% v  18 přístavech. V rámci 

projektu týkajícího se určení odpadů bylo zjiš těno, že každý 10 náklad tvořily ilegálně 

přepravované odpady.  

Pro nás důležitá byla prezentace EK o síti Green Enforce, protože ČR je vedoucím 

projektu v rámci Green Enforce „Metodika inspekční činnosti pro území Natura 2000“ 

společně se švédskými kolegy ze SEPA. Bylo zdůrazněna důležitost výměny informací 

v této oblasti a setkávání inspektorů jak z  ochrany přírody tak lesa společně.   

Poslední dvě prezentace se týkaly sítí ECENA (síť zemí Balkánu, Rumunska a 

Bulharska) a REPIN (země bývalého Sovětského svazu).   

TROIKA meeting 



Bylo oznámeno, že nastane problém s  financováním projektů v první polovině roku 

2007, jelikož LIFE + bude možné využít až od druhého pololetí roku 2007. Hilda 

Farkas nám oznámila, že nevyčerpané finanční prostředky tohoto roku, budeme moci 

použít pro financování projektů na příští rok, s  tím, že samozřejmě nepokryjí všechny 

zamýšlené projekty. Dále nám pan Burgues oznámil, že Hilda Farkas má pracovní 

smlouvu pouze do 15.1.2007 a že jí nebude obnovena, takže bude zrušen sekretariát 

IMPELu. Důvodem je nedostatek finančních prostředků na výplatu praco vníka 

sekretariátu  Bylo  nám sděleno, že by teď úlohu sekretariátu měl převzít vždy stát, 

který má předsednictví. Tento problém se bude dále řešit na plenárním zasedání. Již 

padl také druhý návrh, aby sekretariát hradily členské státy. Je třeba také předě lat 

pravidla IMPELu. Bylo navrženo, že by na plenárním zasedání v  Espoo měla být 

nominována pracovní skupina pro vypracování návrhu změny pravidel pro práci sítě 

IMPEL vzhledem ke stále se zvětšujícímu počtu členských států IMPELu.  

Dále jsme probírali návrh víceletého programu sítě IMPEL na léta 2007 -2010. Bylo 

odsouhlaseno, že bude přidáno do programu více oblastí - rámcová směrnice o vodách, 

směrnice o spalovnách, směrnice o účasti veřejnosti v  řízeních týkajících se   životního 

prostředí a směrnice hodnocení dopadů na životní prostředí (EIA). Dále budeme 

pokračovat v již započaté práci týkající se obchodování s  emisními povolenkami, 

rámcové směrnice ovzduší, IPPC směrnice, směrnice o přeshraniční přepravě odpadů, 

spalovnách odpadů, skládkách a rámcové odpadové směrnice. Dále na návrh EK byly 

odsouhlaseny dvě nové oblasti pro práci sítě IMPEL – pesticidy a půda. 

Dalším důležitou oblasti budou minimální kritéria pro inspekce životního prostředí. 

Již  příští rok by měl proběhnout projekt týkající se dalšího vývoje minimálních 

kritérií, který by měla vést EK společně s  clusterem I. 

28. plenární zasedání IMPEL v  Espoo – 6.12.-8.12.2006 

Na plenárním zasedání se bude schvalovat víceletý plán IMPELu a proběhne diskuse o 

budoucnosti sítě. Bude se řešit status sítě, sekretariát, financování a priority. Dále 

budou schváleny zprávy z již ukončených projektu a proběhne informace o vývoji 

v práci všech třech clusterů. 

Nové projekty IMPELu 

1.    Srovnávací mechanismy pro vytvoření finančních rezerv, které pokryjí závazky 

ŽP – Zvyšující se počet evropských směrnic požaduje vytvoření finanční rezervy a 

zajištění peněz , které by byly k  dispozici ve fondu na vzrůstající závazky vyplývající 

z regulovaných aktivit ŽP. Týká se to směrnice o skládkách, ale podobné opatření je i 

u směrnice HASS (kontrola vysoce aktivních uzavřených radioaktivních 

zdrojů),  odpadová směrnice zabývající se těžbou a směrnice o odpovědnosti ŽP. U 

těchto směrnic schází detailní mechanismy. kterými má být zajištěno finanční 

zabezpečení u jednotlivých členských států. Každý členský stát si buduje vlastní 

systém a každý systém má nějaké slabiny a silné stránky. Cílem projektu je proto 

srovnat jednotlivé systémy, vyměnit si navzájem zkušenosti a nejlepší praxi. Je možné, 

že IMPEL předá návrhy týkající se optimálních možností pro stávající a budoucí 

legislativu k zajištění konzistentního přístupu v jednotlivých směrnicích a nařízeních 

EU.  Vedoucí země projektu nebyla dosud určena.  

2.    Revize IMPEL TFS manuálu „Praktická příručka pro zvládání nelegální 

přepravy odpadů“       ČR, NSR a Nizozemí vypracují návrh textu příručky do 



10.12.2007, připomínkování do 31.1.2007. Návrh příručky má být dokončen do 15. 

února 2007. Diskuse proběhne na IMPEL TFS konferenci v  březnu 2007. 

3.    „Databáze odpadů“       týká se směrnice o přeshraniční přepravě odpadů + 

rámcové odpadové směrnice. Má být uvedena definice odpadu a odpad zařazen podle 

druhu,   klasifikace specifických druhů odpadů dle zeleného, žlutého   a červeného 

seznamu 

4.    IMPEL – TFS konference 2007    budou prodiskutovány nové projekty, příprava 

na nové nařízení  1013/06. Předpokládá se účast 80 účastníků z  řad inspektorů, celníků 

a policistů.  Konference proběhne ve dnech 21.-23.3 v Paříži. Zpráva bude hotova 

v dubnu 2007 

5.    Evropský prosazovací týden – Nizozemí    Proběhne inspekce nákladů odpadů 

v rámci přeshraniční spolupráce. Cílem je zlepšit inspekcí nákladů odpadů z  EU a do 

EU a určit problémové destinace. Podílet se musí vždy alespoň dva členské státy. 

Výsledky z předchozích projektů ukázaly různou úroveň prosazování, znalostí a 

interpretace nařízení v členských státech, které se projektů zúčastnily. Účastnit by se 

mělo co nejvíce členských států, dosud jich přislíbilo účast 19. Začátek inspekcí – 

únor 2007, první hodnocení konec roku 2007/začátek roku 2008. Poté další inspekce a 

závěrečná konference konec roku 2009, závěrečná zpráva duben 2010.  

6.    IRI Review v Norsku    Cílem IRI review je vždy zhodnotit stav implementace a 

soulad s minimálními kritérií, kvalifikaci inspektorů. První IRI review probě hla 

v Německu v roce 2001, další v Irsku, Belgii, Francii, Nizozemí Španělsku, Švédsku a 

Skotsku. Většinou má z IRI review největší užitek země, ve které je IRI prováděna, ale 

uvažuje se o srovnávacím projektu jednotlivých IRI. Review tým je vždy složen z  5 

odborníků z 5 členských států. Tým v Norsku bude vedený Peterem Janem van 

Zantenem z Nizozemí. Další experti budou vybráni koncem roku.  

7.    Obchodování s emisemi II – Velká Británie       Návrhy pro budoucí vývoj 

obchodování s emisemi. Cílem je identifikovat a vytvořit příručku o prioritách 

interpretace oblastí pro objasnění a hodnocení shody s  požadavky vyplývajícími 

z revize obchodování s emisemi – zahájení fáze II. Kriticky analyzovat implementaci 

systému obchodování s emisemi a připravit vodítko pro  EK, která bude směrnici 

revidovat v roce 2007. Workshop proběhne v březnu 2007 formou brainstormingu 

(priority pro revizi směrnice a priority pro implementaci obchodování s  emisemi II). 2. 

workshop proběhne v srpnu 2007. Výsledkem projektu bude příručka pro kompetentní 

úřady o interpretaci a implementaci druhé fáze obchodování s  emisemi. 

8.    srovnávací program monitorování a inspekcí skládek – Rakousko       Hlavními 

cíli projektu je – konzistentní úroveň prosazování, vytvoření neformální sítě 

inspektorů a výměna informací a znalostí včetně metod inspekcí. Dále zlepšení 

spolupráce mezi různými kompetentními úřady, výměna během inspekcí a schůzek. 

Výsledkem bude zpráva včetně závěrů z  diskusí a výsledky z evropských inspekcí a 

verifikace bez specifického vyčlenění jednotlivých zemí. Začátek projektu – co 

nejdříve v roce 2007. Závěrečná zpráva – konec roku 2007/začátek roku 2008.  

9.    Vklad IMPELu pro další vývoj minimálních kritérií pro inspekce ŽP (RMCEI) – 

EK  Cílem je získání informací pro další vývoj minimálních kritérií (RMCEI). Tento 

projekt je doplňující k  projektu „Dělání dobrých věcí II“, který má krok za krokem 

sestavit příručku pro plánování inspekcí ŽP. Spojení mezi dvěma projekty je hlavně 



v tom, že tento projekt má pomoci k  vyjasnění a možnosti doplnění základních kritérií, 

které stanovují RMCEI, přičemž projekt „Dělání dobrých věcí má pomoci analyzovat 

více do hloubky různé prvky při plánování inspekcí a rozvoj příručky, která bude 

použita při implementaci plánování požadavků na RMCEI. V  rámci projektu bude 

vypracován dotazník a proběhnou tři workshopy k  diskusi k dotazníkům, a to v únoru, 

červnu a září 2007. Bude se jednat vždy o jednodenní workshop v  Bruselu. Každá 

země může vyslat 3 experty.  

10.    Dělání dobrých věcí II – Nizozemí     Cílem projektu je jak už bylo uvedeno 

pomoci vytvořit příručku pro plánování inspekcí. Dále má projekt vyjasnit 

nejdůležitější a klíčové terminy v  RMCEI, jako je inspekční program a inspekční plán, 

hodnocení inspekčních plánů a programů, určení priorit, včetně analýzy rizik. Projekt 

těsně souvisí s předchozím projektem, jak už bylo uvedeno, a je možné, že workshop 

v září 2007 bude společný pro oba projekty.  

11.    Aplikace praktičnosti a prosaditelnosti listu legislativy EU –Nizozemí     Výběr 

relevantní legislativy bude připraven se souhlasem EK a bude brán v  potaz plán 

EK,  pracovní program na rok 2007 a víceletý plán IMPELu. Hodnocení bude 

pokračovat v úzké spolupráci s oddělením EK, které se vždy revidovanou směrnicí 

nebo nařízením zabývá. Výsledky hodnocení budou zaslány a diskutovány s  tímto 

oddělením. Na základě hodnocení bude uděláno doporučení ke zlepšení a doladění 

seznamu.  V Bruselu proběhne jednodenní schůzka v  roce 2007. 

12.    Revize přístupů k přezkoumání a aktualizaci povolení IPPC – EK    Cílem 

projektu je získat informace k  přezkoumání a aktualizace IPPC povolení a vyměnit si 

informace a praktické zkušenosti v  této oblasti a předat tento příspěvek EK k  revizi 

IPPC směrnice. Ed Eggink, který je členem poradní skupiny k  revizi IPPC směrnice 

navrhuje , aby se projektu zúčastnilo 3-5 členů clusteru III – Lepší legislativa, dále 

bude členem týmu EK.  Tým vytvoří sadu jednoduchých otázek, týkajících se povolení 

IPPC a doufá, že obdrží odpovědi ze všech členských států IMPELu,   aby byl 

výsledkem reprezentativní obrázek praxe v EU. 

II. Projekty ČIŽP zaměřené na ochranu přírody ( Ing. Martin 

Baranyai) 

M.Baranyai informoval o realizaci česko-švédského projektů v rámci nové evropské 

sítě GreenEnforce. První zasedání této nové sítě se uskutečnilo 14.12.2005 v  Bruselu, 

kde byl pro rok 2006 přítomnými státy schválen český návrh projektu, týkající se 

metodiky inspekční činnosti na územích NATURA 2000. Na základě tohoto rozhodnutí 

ČIŽP zpracovala dotazník, který byl rozeslán členským států v  zájmu zjištění aktuální  

situace. ČIŽP analyzovala 18 odpovědí na dotazníky ze  13 členských států. Tato 

analýza byla předložena k  připomínkování účastníkům projektu při prvním jednání 

v rámci uvedeného projektu, které se uskutečnilo 10. -12.5.06 v České republice. 

Úvodní den bylo jednáno na ředitelství ČIŽP v Praze, druhý den v Krkonoších a třetí 

den v Prachovských skalách. V souladu se závěry prvního jednání projektu v  ČR 

v letním období zaslalo 13 členských zemí po jednom až dvou příkladech národních 

plánů péče o chráněná stanoviště soustavy NATURA 2000, případně příklady jiných 

postupů při prosazování práva dle č. 6.1 „Směrnice o stanovištích“. Druhý seminář 

projektu se uskutečnil ve Švédsku v  termínu 20.-22.9.06, který byl převážně zaměřen 

na péči o naturové lokality a prevenci porušování práva. Závěrem projektu se účastníci 

pracovní skupiny shodli na tom, že prioritní součástí ochrany stanovišť by měla být 

zejména prevence spočívající v definování rizik majících vliv na stav předmětu 



ochrany stanoviště, monitorování jeho výskytu, jakož i v důsledném informování 

dotčených stran o požadovaných opatřeních souvisejících s  péčí o tato stanoviště. 

Pokud preventivní opatření selžou, je nevyhnutné využít dostupných metod 

prosazování práva, což většinou znamená sankce v  podobě nařízení povinností, zákazu 

činnosti či uložení pokut. Výsledkem projektu bude závěrečná zpráva, zahrnující tzv. 

dobré praktiky v uvedené oblasti a základní principy pro úspěšnou implementaci 

soustavy Natura 2000. Koncept této zprávy byl zpracován ČIŽP a v  průběhu listopadu 

byl rozeslán účastníkům projektu k  připomínkování. Výsledky projektu by měly být 

představeny na 28.plenárním zasedání IMPEL ve Finsku a následně bude o finální 

podobě závěrečné zprávy diskutováno na druhém plenárním zasedání GreenEnforce, 

které se uskuteční 15.12.06 v Bruselu. 

IV. IMPEL projekt "End of Life Vehicles/Vehicles for 

Export Project" ( Ing. Martin Kocábek )  

Ve dnech 18. a 19. září 2006 proběhlo v Dublinu (Irsko) 1. setkání pracovní skupiny k 

projektu týkajícího se exportu vozidel/autovraků a jeho kontrole. 

Účastníky byli především zástupci Irska, Holandska a Švédska. Za Českou republiku 

se tohoto setkání zůčastnil pouze inspektor ČIŽP. Závěrečná zpráva z tohoto setkání 

byla jeho účastníkům distribuována e-mailem dne 10.11.2006.Dne 23.11.2006 proběhla 

na ředitelství ČIŽP 4. porada interní sítě IMPEL spojená s 20. poradou skupiny pro 

mezinárodní spolupráci ČIŽP, které se zúčastnili také zástupci Generálního ředitelství 

cel (Mgr. Lenka Rybářová) a  

Magistrátu hl. m. Prahy (Ing. Vladimír Macourek). Jelikož v přípa dě exportu 

vozidel/autovraků vystupuje celní úřad jako orgán kontrolní a MHMP jako správní 

orgán rozhoduje v případě nejistoty zda se jedná o exportované vozidlo či odpad, byly 

tyto dva úřady vyzvány, aby zvážily svou účast na již probíhajícím projektu týk ajícím 

se "exportu vozidel/autovraků a jeho kontroly" v rámci mezinárodní sítě IMPEL. Za 

tímto účelem byla dne 24.11.2006 výše uvedeným dvěma účastníkům elektronickou 

poštou zaslána výše 

uvedená závěrečná zpráva společně s informací o plánovaných výměnných  

kontrolách exportu vozidel v jednotlivých účastnických státech (Irsko, Švédsko, 

Holandsko, Portugalsko, Belgie a ČR). Jelikož ČIŽP nemá možnost provádět kontroly 

exportu vozidel/autovraků, byli oba zástupci celního úřadu a MHMP požádáni, aby se 

pokusili v daném termínu (květen 2007) zajistit v souladu s požadavky výměnného 

programu společnou kontrolu exportu vozidel/autovraků z ČR a informovat o tom 

irskou stranu, která nad tímto 

projektem převzala záštitu. Tyto plánované výměnné kontroly by měly ověřit 

použitelnost několika kritérií, které jsou výstupem z 1. setkání pracovní skupiny v 

Dublinu a jsou uvedeny v závěrečné zprávě z listopadu 2006, v praxi.  

V. Vnitřní  IMPEL (CZ)- 23.11.2006 

(příspěvek RNDr. Jitky Jenšovské) 



RNDr. Jitka Jenšovská se zúčastnila ve dnech 3.-5.10.2006 společně s Ing.Samkovou 

z MŽP a Mgr.Maškem z GŘC  workshopu , který pořádalo bratislavské centrum 

Basilejské úmluvy. Workshop byl zaměřen na ilegální přepravu, zejména na posílení 

pravomocí celních a ostatních kontrolních orgánů na ná rodní úrovni s cílem 

předcházet, včas rozpoznat, monitorovat a řešit ilegální přepravu nebezpečných a 

ostatních odpadů. Zástupci cca 15 států bývalé východní a střední Evropy si na 

praktických příkladech vyzkoušeli správné postupy řešení možných situací.  

Dále informovala o workshopu projektu IMPEL-Better legislation sekce, který se 

konal ve dnech 11.-13.10.2006 v Rotterdamu. Cílem projektu je vytvoření jakéhosi 

srovnávacího listu, který by hodnotil, jak co do praktičnosti a vymahatelnosti 

jednotlivé  členské státy transponovaly do svých národních zákonů požadavky 

evropského environmentálního práva.  

VI. Pracovní cesta RNDr. Kostřici do Perugie 

RNDr. Kostřica se zúčastnil mezinárodního semináře pod názvem ,,European regional“ 

CITES Plants Meeting‘‘ pořádán ve dnech 18. –21.10.2006 pod záštitou italského 

Ministerstva pro ochranu životního prostředí a krajiny, italského Výkonného orgánu 

CITES a ve spolupráci s Universitou v Perugii. Semináře se zúčastnilo celkem 35 

delegátů z 14 zemí Evropy.  

Presentováno bylo celkem 27 odborných referátů tématicky rozdělených do pěti sekcí. 

Za českou stranu byl přednesen referát v  podsekci ,,Country Reports“shrnující údaje o 

struktuře orgánů CITES v ČR a aktuální výsledky při uplatňování legislativy CITESA 

na úseku kontroly obchodu s rostlinami. 

Průběh semináře  

Tématicky a organizačně navázal na mezinárodní workshop zaměřený na problematiku 

mezinárodního obchodu s tropickým dřevem, který se uskutečnil v  dubnu loňského 

roku. 

1.Výstupy z 16 meetingu Výboru CITES pro rostliny; Country Reports  

-    diskutovány byly návrhy změn v zařazení některých druhů rostlin v  rámci příloh 

CITES, návrhy změn formulace definic( např.rozmnožování v  umělých podmínkách) a 

návrhy změn  v upřesňujících poznámkách ke kategoriím objektů ochrany. Dále bylo 

upozorněno na mnohdy nedostatečné a formální provádění hodnocení negativních 

dopadů těžby tropického dřeva (např.mahagon-Swietenia) na poškození pralesních 

společenstev ve zdrojových zemích.  

V případě českého příspěvku bylo vysvětleno schéma fungování výkonného, 

vědeckého a ,,vymáhacího“ orgánu CITES v  podmínkách ČR,byly presentovány 

činnosti inspekce , uveden přehled případů zabavení rostlin a podána rámcová 

informace o struktuře dovozů tropického dřeva  do České republiky.  

2. Obchod s medicínsky využívanými rostlinami  

-    N úvod této sekce vystoupil R. Iguera, reprezentant italské společnosti Indena,která 

se zabývá zpracováním farmaceuticky využitelných rostlin.  



V posledním příspěvku této sekce H.J.Schm itz – Kretschmer z německého orgánu 

CITES upozornil na kritickou situaci u dosud ,,necitesového“ druhu Hoodia gordonii. 

Jedná se o sukulent z čeledi toješťovitých (Apocynaceae),připomínající svým 

vzhledem kaktus,který má oblast přirozeného výskytu v  polopouštních hraniční oblasti 

mezi Jihoafrickou republikou , Nambií a Botswanou.Jeho šťáva má účinky potlačující 

pocit hladu a žízně a byla po staletí využívána domorodým obyvatelstvem.V 

uplynulém desetiletí byla rostlina objevena farmaceutickými firmami a zača la být 

průmyslově zpracovávána k  výrobě přípravků pro hubnutí, které jsou nabízeny 

v Americe a v Evropě v podobě pilulek,jako tekutý extrakt nebo jako ovocná tyčinka 

,,Frootia“ Vzhledem k  neutuchajícímu zájmu o tuto rostlinu se rozhodla zde působící 

obchodní společnost Unilever investovat značné částky do jejího umělého pěstování, 

které by mohlo zabránit úplnému vymizení druhu v  areálu jeho přirozeného výskytu.  

3. Zdokonalení v uplatňování legislativy CITES  

-    Zástupce Evropské Komise H. Eggink připomenul  činnost skupiny ,,Scientific 

Review Group“ při Evropské Komisi sdružující zástupce vědeckých orgánů 

CITES,jejíž stanoviska jsou závazná pro ostatní vědecké orgány v  rámci ES. 

K nejčastějším důvodům neschválení zamýšlených dovozů do ES patří ohrožení 

přirozené populace druhu v zemi jeho výskytu,dále vysoké riziko úhynu exemplářů při 

transportu, případně ekologické riziko druhu pro přírodní podmínky ES.  

Představen byl rovněž strategický plán SRG pro rozšíření počtu druhů tropických 

dřevin evidovaných v přílohách CITES koncipovaný časově do CoP 2007 ana léta 2008 

– 2013 

4. Vymáhání práva na úseku CITES v Evropském regionu 

-    Představitel Švýcarska J. Luthy představil identifikační manuál k  zástupcům 

rodu    Aloe  Euphorbia a Pachypodium zařazeným do přílohy CITES I.  

Vzhledem k nezbytnosti předčasného odjezdu obou českých účastníků v  poslední den 

konference však již nemohly být tyto referáty vyslechnuty a odkazuji proto na 

dovezené publikace a CD .  

5. Obchod se dřevem 

-    Svým způsobem kuriózním příspěvkem předneseným v  této sekci byl 

referát  Francouze M. Ciambelliho z konfederace Comurnat.Hlavní aktivitou této 

konfederace je akční program označovaný jako International Pernambuco Conservation 

Initiative (IPCI) zaměřený na ochranu necitesové tropické dřeviny Cesalpinia echinata 

z čeledi Leguminosae. Její dřevo se vyznačuje homogenitou,pružností a zároveň i 

pevností držení tvaru a také vynikajícími zvukovými vlastnostmi.V příštích 5 letech se 

předpokládá,že by se ve vybraných oblastech mohlo přejít k  plantážnickému pěstování 

v rozsahu asi půl mil.semenáčků.Celý projekt je financován z  odvodů z prodeje 

hudebních nástrojů, své členy má Comurnat i mezi hudebníky (benefiční koncerty)a 

mecenáši hudby. Pokud se tento sympatický projekt podaří dotáhnout do konce, mohl 

by vzhledem k potřebě kvalitního jádrového dřeva přinést první výsledky po 30 letech  

bližší informace na (  www.ipci-comurnat.org). 

http://www.ipci-comurnat.org/


Na závěr semináře bylo prodiskutováno závěrečné doporučení účastníků dotýkající se 

oblasti obchodování se dřevem a medicínskými rostlinami a zařazení nových druhů na 

seznamy CITES a byla zformulována výzva ke zdokonalení výměny informací mezi 

organy CITES na národní i mezinárodní úrovni.  

 VII. Příští schůzka této skupiny je plánovaná na květen 2007  

 


